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»نگاه جدید« 
راه نجات وزنه برداري

  فريدون حسن
نور شعله هاي مشعل المپيك كه از دور سوسوزدن را آغاز مي كند، 
ورزش ايران و جهان هم حال و هواي ديگري پيدا مي كنند. اينجا 
در ايران حرف المپيك كه به ميان مي آيد، خودبه خود تمام نگاه ها 
معطوف به چند رشته ورزشي خاص مي شود؛ رشته هايي كه از 
ديرباز كارنامه ورزش ايران در بزرگ ترين آوردگاه ورزش جهان را 
پر از مدال كرده اند و اگر نبودند، ايران جايي در المپيك نداشت. 
حرف از وزنه برداري و كشتي اس��ت و البته طي چند دهه اخير 
ورزش هاي رزمي، امروز براي همه مثل روز روش��ن اس��ت كه 
مس��ئولان ورزش ايران حالا از هر قماش و طيف سياس��ي كه 
مي خواهند باش��ند، تنها وقتي به فكر رش��ته هاي م��دال آور و 
قهرمانان آن مي افتند كه يا المپيك نزديك باش��د يا بازي هاي 
آسيايي، والا در بقيه ايام چشم آقايان فقط دنبال فوتبال است و 
دست شان هم فقط براي فوتباليست هاي هميشه شكست خورده 
به جيب مي رود. جاي تأسف است كه امروز شاهد هستيم يكي 
از مدال آور ترين رش��ته هاي ورزش ايران يعني وزنه برداري در 
آستانه المپيك2024 با چالشي جدي روبه رو شده است، البته 
كه عدم توجه مسئولان ورزش كشور به وزنه برداري يكي از علل 
اصلي افت فاحش اين رشته المپيكي و مدال آور است، اما در اين 
ميان نبايد از اختلافات و اتفاقات دروني اين رشته هم غافلگير 
شد. وزنه برداري ايران درست بعد از آخرين درخشش در المپيك 
يعني المپيك2016 برزيل با مشكلات عجيب و غريبي روبه رو 
شد؛ مشكلاتي كه البته پيش از اعزام تيم به المپيك برزيل هم 
خود را نشان داد اما نتيجه به دست آمده در آن ميدان باعث شد 

همه چيز تمام شده فرض شود. 
اختلافات شديد ميان برخي ملي پوشان با كادر فني تيم ملي در 
سال هاي مختلف، تصميم گيري هاي نادرست مديران فدراسيون 
از جمله رؤسايي كه س��ر كار آمده و رفته اند و برنامه ريزي هاي 
عجولان��ه و نادرس��ت در راه آماده س��ازي تيم ه��اي ملي همه 
دست به دست هم داده اند تا كار وزنه برداري ايران طي چند سال 
گذشته به جايي برسد كه امروز حتي براي كسب سهميه حضور 

در المپيك هم با چالش و مشكل جدي روبه رو باشد. 
بدون اينكه اينجا بخواهيم عملكرد كسي را زير سؤال ببريم )كه 
البته بايد برد( بايد اذعان كنيم كه يكي از دلايل اصلي اين افت 
فاحش تغييرات گس��ترده و مداوم كادر فني تيم ملي است، به 
گونه اي كه هيچ كدام از چهره هايي كه طي س��ال هاي گذشته 
س��كان هدايت تيم را بر عهده گرفته ان��د، اطميناني بابت ثبات 
كاري ندارند و از اين مهم تر تقريب��اً هيچ اختياري در برخورد با 
وزنه برداران خاطي و زياده خواه هم نداشته اند. در چنين اوضاعي 
طبيعي است كه شاهد افت فاحش اين رشته باشيم. وزنه برداري 
ايران كه طي دو دهه70 و 80 با كارنامه اي درخشان عناوين مهم 
جهاني و المپيكي را از آن خود كرده بود، طي سال هاي نيمه دوم 
دهه90 بنا به دلايلي كه عنوان شد، تمام عناوين خود را از دست 
داد و آنها را تقديم رقبا كرد تا امروز حتي براي حضور در المپيك 

هم كارش به »چه كنم، چه كنم« برسد. 
در چنين ش��رايطي به نظر مي رس��د نجات اين رشته المپيكي 
و م��دال آور تنها با ن��گاه جدي و حمايت درس��ت مس��ئولان 
وزارت ورزش و كميته ملي المپي��ك و البته عزم جدي خانواده 
وزنه برداري ميسر است؛ اتفاقي كه اگر رخ ندهد به جرئت مي توان 
گفت بايد تمام آن خاطرات خوب و مدال آوري ها و افتخارات را 
فقط در كنج موزه ها و گوش��ه و كنار خاطرات مان جس��ت وجو 
كنيم. به طور قطع وزنه برداري ايران با ادامه اين مسير اميدي به 

آينده نخواهد داشت. 

نگاه

ورزش كش�ور روزهاي 

شيوا نوروزي
     گزارش

حساسي را پيش رو دارد 
و تيم هاي مل�ي بايد از 
آخري�ن فرصت هايش براي كس�ب س�هميه هاي 
المپيك استفاده كنند. در شرايطي كه زمان كمي تا 
ش�روع بازي هاي المپيك2024 باقي مانده اس�ت، 
تيم ملي وزنه برداري ايران موفق به كسب سهميه هاي 
كامل نشد و در پاريس تنها شاهد حضور دو پولادمرد 
از كش�ورمان خواهيم ب�ود. اينكه چرا نتوانس�تيم 
سهميه كامل را بگيريم و س�رمربي تيم ملي تأكيد 
دارد كسب يك مدال در المپيك نتيجه خوبي خواهد 
بود، حاصل مشكلات ريزودرشت و فرازونشيب هايي 
است كه وزنه برداري ايران طي چند سال گذشته با 

آن مواجه بوده است. 

جام جهاني2024 تايلند آخري��ن فرصت پولادمردان 
براي گرفتن جواز حضور در المپيك بود و ميرمصطفي 
جوادي، عل��ي داوودي، آيت ش��ريفي و رض��ا دهدار 
نمايندگان كشورمان در اين رويداد مهم تمام تلاش شان 
را كردند به سهميه برسند. جوادي و داوودي در اوزان 
89 و 109+ كيلوگرم به اين مهم رسيدند و دهدار نيز 
از رسيدن به آرزويش بازماند. از آنجا كه حضور مدعيان 
المپيك در پوكت الزامي بود، هر چهار نفري كه شانس 
كسب سهميه داش��تند، در جام جهاني شركت كردند. 
در سنگين وزن داوودي و ش��ريفي روي تخته رفتند؛ 
علي داوودي ضمن كس��ب س��ه مدال نقره يك ضرب، 
دوضرب و مجموع المپيكي شد و شريفي هم سه برنز 
اين وزن را به گردن آويخت، ج��وادي هم در حالي به 
سهميه رسيد كه عملكرد خوبي در جام جهاني نداشت؛ 
ملي پ��وش وزن89 در حرك��ت يك ضرب ش��انزدهم 
ش��د، در حركت دو ضرب نيز موفق به مهار وزنه نشد 
و نتوانس��ت ركورد مجموع را ثبت كند، با اين  حال او 
با ركورد 384كيلوگ��رم در رنكينگ جهاني پنجم بود 
و در واق��ع جوادي س��هميه اش را از طريق رنكينگ به 
دست آورد. ناكامي دهدار از كس��ب سهميه در حالي 
رخ داد كه او ركورد مجموع 387كيلوگرم را ثبت كرد 
و در نهايت رده يازدهم رنكينگ از آن او ش��د. در واقع 
ناتواني او در مهار وزنه 214كيلويي در حركت دوضرب 
رؤياي المپيكي شدن دهدار را به باد داد. با در نظر گرفتن 
شرايط س��ه نماينده مان در پاريس، نواب نصيرشلال 
تأكيد كرده است اگر يك مدال هم در المپيك بگيريم 

نتيجه  خوبي خواهد بود. 

كسب س��ه س��هميه از چهار س��هميه ممكن اگرچه 
نتيجه بس��يار بدي محسوب نمي ش��ود اما با توجه به 
افت محسوس ركوردها، نتايج اخير و رقابت تنگاتنگ 
مدعيان براي كس��ب مدال، تحقق وعده س��رمربي در 
المپيك بسيار سخت به نظر مي رس��د. المپيك از آن 
دست رويدادهايي اس��ت كه در آن نمي توان يك شبه 
ره صدساله را رفت و موفقيت برنامه بلندمدت مي طلبد، 

از اين رو ركوردهاي وزنه برداران كشورمان نگران كننده 
به نظر مي رسند چراكه مقابل رقباي سرسخت شان در 
المپيك كار دش��واري خواهند داش��ت. در رقابت هاي 
قهرماني جهان2023، حاصل كار 10وزنه بردار اعزامی 
به رياض كس��ب دو طلا و يك برنز ب��ود. همچنين در 
بازي هاي آس��يايي هانگژو همه ديدند تيم كشورمان 
چطور همه را نس��بت به آينده نااميد كرد؛ در المپيك 
آسيايي و بعد از 21س��ال هيچ كدام از وز نه برداران مان 
موفق به كسب مدال طلا نشدند. علي داوودي با كسب 
يك نقره، تنها مدال آور ايران بود، در حالي كه تا پيش 
از اين وزنه برداري اي��ران در هم��ه ادوار حضورش در 
بازي هاي آس��يايي حداقل يك مدال طلا كسب كرده 

بود. 
با توج��ه به ركوردهاي ثبت ش��ده از س��وي حريفان و 
نمايندگان ايران، در روزهاي حس��اس  پيش رو انتظار 
مي رود كادرفني و فدراس��يون از فرصت باقي مانده تا 

اعزام به المپيك بهترين استفاده را ببرند. 

س��ه مدال طلاي بهداد س��ليمي، نواب نصيرشلال و 
محمدپ��ور و همچنين دو نقره س��جاد انوش��يرواني و 
كيانوش رستمي در المپيك2012 لندن، دو مدال طلاي 

كيانوش رستمي و سهراب مرادي در المپيك2016 و 
يك مدال نقره المپي��ك2020 توكيو، كارنامه موفقي 
است كه نشان از آب رفتن تعداد و افت مرغوبيت رنگ 
مدال ها در آن كاملاً به وضوح ديده مي شود. در واقع زنگ 
خطر اصلي در بازي هاي توكيو به صدا درآمد ولي كسي 
آن را نشنيد. از آن زمان به بعد اگرچه وعده هايي براي 
تغيير نس��ل و انجام برنامه هاي طولاني مدت داده شد 
ولي طبق اعلام نظر بسياري از كارشناسان و همچنين 
با استناد به نتايج كسب شده، بايد تأكيد كرد كه خبري 
از اجرايي شدن وعده ها نيست! تغييرات مكرر كادرفني، 
اختلاف نظرهاي مديريتي در فدراس��يون، عدم توجه 
به تيم هاي پايه، عدم پشتوانه س��ازي و استعداديابي از 
جمله مهم ترين عواملي است كه وزنه برداري ايران را در 

سراشيبي سقوط قرار داده اند. 
كوروش باق��ري در المپيك لندن هداي��ت تيم ملي را 
بر عهده داش��ت و پس از او كادرفني بارها دستخوش 
تغييرات ش��د. حس��ين توكلي، سجاد انوش��يرواني، 
محمدحس��ين برخواه، س��عيد علي حس��يني و نواب 
نصيرشلال مربياني هس��تند كه طي يك دهه گذشته 
س��كاندار تيم ملي بوده و قاعدتاً هر ي��ك مدل خاص 
خود را پياده كرده ان��د. در اين بين اختلافات مديريتي 

در دوران مرادي، رئيس پيشين فدراسيون را نيز نبايد 
ناديده گرفت. م��رادي مخالفان زيادي داش��ت و اين 
ش��رايط در دوران مديريت انوش��يرواني، رئيس فعلي 
فدراس��يون نيز وج��ود دارد. همي��ن اختلاف نظرها و 
درگيري هاي درون خانوادگي خود مسبب چالش هايي 

براي وزنه برداري بوده است. 
گفته مي شود استقبال نسل جوان از اين رشته كاهش 
يافته و اين موضوع بايد جدي گرفته شود. به  عنوان مثال 
مي توان به تعداد شركت كننده هاي رقابت هاي قهرماني 
كشور در تابستان سال گذش��ته اشاره كرد؛ رقابتي كه 
كاهش وزنه برداران نوجوان و جوان براساس آمار نفرات 
حاضر به وضوح در آن ديده ش��د و حتي چند اس��تان 
كشور هيچ نماينده اي در رقابت رده هاي پايه نداشتند! 
اين مسئله قطعاً شرايط را سخت تر خواهد كرد چراكه 
استعدادهاي نوجوان و جوان هستند كه بايد پشتوانه 
بزرگسالان باش��ند و آينده اين رشته را تضمين كنند. 
تا وقتي تيم هاي نوجوانان و جوان قوي نداشته باشيم، 
نمي توان و نبايد منتظر موفقيت در بازي هاي آسيايي 
و المپيك بود. در يك دهه اخير وزنه برداري ستاره هاي 
زيادي را به دليل بازنشستگي از دس��ت داد، مرادي و 
رستمي، اما به دليل ناديده گرفتن موضوع استعداديابي 
حرفه اي و درست، جانش��يني در حدواندازه هاي آنها 
نداريم. بدون ش��ك رس��اندن يك پديده مس��تعد به 
س��طح بزرگس��الان آن هم در حد قهرمان��ي جهان و 
المپيك، پروژه اي نيس��ت كه طي چند م��اه و يكي دو 
سال به سرانجام برسد. اين كار بايد از طريق برنامه اي 
بلندمدت و در استان ها آغاز و در نهايت به رشد و پرورش 

استعدادها در تيم هاي ملي ختم شود. 
چند س��الي اس��ت همه ح��رف از »تغيير نس��ل« در 
وزنه برداري مي زنند. در حالي ك��ه عمر قهرماني چند 
مهره كليدي و مدال آور به س��ر رسيد ولي هنوز همان 
وعده گذش��ته تكرار مي ش��ود. همانطور كه مسئولان 
فدراسيون تأكيد دارند، افزايش ركوردها زمانبر است. 
بايد تأكيد كرد تغيير نس��ل نيز زمانبر است و تكرار آن 
تنها حكم بازي با كلمات را دارد. تا المپيك پاريس چهار 
ماه بيشتر نمانده و شاگردان نصيرشلال بايد تمام هم و 
غم شان را روي تمرينات بگذارند و با دورماندن از حواشي 
حواس شان به اين بازي ها باشد. فدراسيون اما همزمان با 
حمايت كامل از تيم  اعزامي به المپيك، بايد برنامه هاي 
استعداديابي و كشف نخبگان را پيش ببرد و از تقويت 
وزنه برداري اس��تان ها غافل نشود. از قدرت هاي بزرگ 
وزنه برداري فاصله گرفته ايم و باي��د اعتراف كرد ديگر 
جزو مدعيان جهان نيستيم. براي بازگشت به روزهاي 
خوش گذشته برنامه ريزي حرفه اي بايد در اولويت قرار 
گيرد، ضمن اينكه بايد تغييرات اين رشته رصد شود و 
به تناسب آن فكر و سيستم تمريني نيز تغيير كند.  با 
مديريت صحيح و حمايت و كمك همه اعضاي خانواده 
وزنه برداري، مي توان اين رشته را به جايگاه واقعي اش 
بازگردان��د و همچنان روي مدال هاي خوش��رنگ آنها 

حساب كرد. 

بيم و اميد پولادمردان در پاریس
نگاهي به وضعيت وزنه برداري ايران در آستانه حضور در المپيك

ورزشي

پرونده
بررسی شرايط وزنه برداری

در آستانه المپيك

نگاه کارشناسان در گفت و گو با »جوان« | دنیا حیدری 

كاهش س��هميه شايد در 
نظر عموم مردم به منزله 
اف��ت وزنه برداري باش��د، 
اما كاهش س��هميه ها در 
واقع بعد از آنك��ه كميته 
بين المللي المپيك تصميم 
به حذف وزنه ب��رداري از 
بزرگ ترين رويداد ورزشي 
دنيا گرفت، رخ داد؛ اتفاقي 
كه نه فق��ط گريبان ايران 
كه گريبان همه كش��ورها را گرفت. در واقع با چانه زني  
فدراس��يون جهان��ي وزنه ب��رداري، IOC پذيرفت كه 
وزنه برداري در المپيك باقي بماند اما با ظرفيت كمتر، به 
همين دليل ديگر اينطور نيست كه مثل سابق هر كشور 
فرصت كسب شش هفت سهميه را داشته باشد. اكنون 
سهميه كشورها به شكل قابل توجهي كاهش يافته است، 
به طوري كه در المپيك پاريس هر كشور تنها سه سهميه 

در بخش مردان دارد. 
در المپيك توكيو نيز ايران تنها دو س��هميه داشت كه 
موفق به كسب هر دوی آنها ش��د تا علي داوودي و علي 
هاشمي به عنوان نماينده هاي ايران راهي توكيو شوند، 
ولی در ريو تعداد س��هميه هايي كه مي توانستيم كسب 
كنيم، بيش��تر بود و نماينده هاي بيشتري داشتيم كه با 
دو طلاي ارزشمند برگش��تيم، اما واقعيت اين است كه 
شرايط هر مسابقه با مسابقه ديگر تفاوت دارد. نمي توان 
يك المپيك را با المپيك ديگر مقايس��ه ك��رد. مثلًا ما 
در المپيك ريو، س��هراب مرادي و كيانوش رس��تمي را 
داشتيم كه هر دو جزو اس��تثناهاي وزنه برداري بودند و 
موفق به كسب خوش��رنگ ترين مدال مسابقات شدند، 
اما در المپيك توكيو، تيم متحول شده بود. استثناهاي 
وزنه برداري ايران موفق به كسب سهميه نشدند تا علي 
داوودي جوان و علي هاش��مي به عن��وان نماينده هاي 
وزنه برداري ايران راهي توكيو ش��وند؛ وزنه برداراني كه 
اتفاقاً عملكرد خوبي  هم داش��تند؛ علي داوودي با وجود 
جواني عالي كار كرد و توانست مدال نقره را براي ايران به 
ارمغان بياورد، اما كار علي هاشمي در 109كيلوگرم بسيار 
دشوار بود. از همان ابتدا با توجه به ركوردهاي زده شده 
مش��خص بود كه طلا و نقره اين وزن سهم اكبرژورائف 

ازبك و س��يمون مارتيروس��يان ارمنس��تاني است، اما 
براي برنز 109كيلوگرم هم علي هاشمي با هفت هشت 
وزنه بردار قدر رقابت داشت. تك نماينده روسيه به همراه 
وزنه برداراني از لتوني، لهستان، كره و بلغارستان حريفان 
قهار اين وزن بودند. اتفاقاً هاش��مي عملكرد خوبي هم 
داشت؛ در يك ضرب 184كيلوگرم را بالاي سر برد، در 
دو ضرب هم اگر وزنه 226كيلويی را مهار مي كرد، روي 
مدال بود. س��ه مرتبه هم وزنه را روي سينه بالا كشيد؛ 
كاري كه تخصص او بود، اما متأس��فانه نتوانست در بالا 
زدن، وزنه را مهار كند. در واقع هاشمي درست زماني كه 
وزنه را روي سينه مي كشد، دچار سرگيجه  شد و نتوانست 
آن را بالا ببرد و دستش از لمس برنز المپيك توكيو كوتاه 
ماند. وزنه اي كه علي هاش��مي انتخاب كرده بود، همان 

وزنه اي بود كه نصيرشلال در المپيك لندن با مهارش به 
خوشرنگ ترين مدال مسابقات دست يافت، اما در المپيك 
توكيو هفت  هش��ت وزنه بردار براي كسب برنز مسابقات 
دنبال مهار آن بودند. اين در واقع نش��ان از سطح بالاي 

مسابقات المپيك نسبت به دوره هاي قبل دارد. 
در واقع هر مسابقه شرايط خودش را دارد و نمي توان آن را 
با مسابقات قبلي يا بعدي مقايسه كرد. در هر مسابقه بايد 
وضعيت ورزشكاران خود و همچنين شرايط رقبا را ببينيم. 
مثلاً ما در ريو به واسطه كيانوش سهراب دو طلای باارزش 
را به دست آورديم، اما قهرمانان المپيك ريو نتوانستند 
به المپيك توكيو راه يابند. اين مسئله در خصوص ساير 

كشورها نيز صدق مي كند، يعني هيچ چيز قطعي نيست، 
البته اين به آن معنا نيست كه نبايد از وزنه برداري انتظار 
داش��ت. وزنه برداري يكي از اميدهاي ايران براي كسب 
مدال در هر دوره بوده، در اين دوره هم موفق به كسب دو 
سهميه از سه سهميه موجود شده است. هر دو وزنه بردار 
هم بسيار خوب هستند. داوودي در توكيو روي سكو رفت 
و حالا با توجه به تجربه اي كه از اين رقابت ها به دس��ت 
آورده است، در پاريس روي تخته رفت. مصطفي جوادي 
هم سال گذشته قهرمان جهان شده است و حرف هاي 
زيادي در پاريس براي گفتن دارد. از طرفي فدراس��يون 
و كادرفني هم بدون شك از تمام ظرفيت هاي خود براي 
كسب يك نتيجه قابل قبول در المپيك پيش رو استفاده 
مي كنند، اما نبايد فراموش كنيم ميدان المپيك است و 

ديگر كشورها نيز بيكار ننشس��ته اند. اين مسئله هم در 
المپيك پيش رو صدق مي كن��د و هم المپيك هايي كه 
پشت سرگذاش��ته ايم. هر دو وزنه بردار ما رقابت سختي 
در پاريس پيش رو دارند. شايد به همين دليل هم است 
كه سرمربي تيم مي گويد اگر موفق به كسب يك مدال 
هم ش��ويم، عملكردمان خوب اس��ت. به نظر مي رسد 
نصيرشلال قصد دارد با اين صحبت ها بار رواني را از دوش 
ورزش��كارانش بردارد، اما كاش بع��د از المپيك به بهانه 
جوان گرايي سرمايه سوزي  نكنيم و قدر داشته هاي مان 
را بدانيم و با برنامه ريزي اصولي، بهترين استفاده را از آنها 

ببريم. حداقل تا وقتي كه بتوانيم پشتوانه سازي كنيم. 

انتظارات بالا، اما كاملاً برحق 
است. وزنه برداري هر دوره 
يكي از اميدهاي ايران براي 
كس��ب مدال بوده و بارها با 
كس��ب خوش رنگ تري��ن 
مدال المپي��ك، نقش قابل 
توجه��ي در موفقيت هاي 
ايران در بزرگ ترين رويداد 
ورزشي دنيا ايفا كرده است. 
با وجود اين به زعم بسياري، 
وزنه برداري طي س��ال هاي اخير دچار افت محسوس��ي 
شده است. كاهش سهميه هاي المپيك مي تواند يكي از 
دلايل اين تصور باشد. هر چند سهميه وزنه برداري ايران 
در المپيك توكيو به دليل دوپينگ از چهار به دو كاهش 
يافت، اما در اين دوره، با توجه به تصميمات جديد IOC و 
فدراسيون جهاني وزنه برداري،  تعداد سهميه هاي اين رشته 
به طور كلي براي تمام كشورها به سه كاهش يافته است. در 
حالي  كه پيش تر تعداد اين سهميه ها شش  هفت عدد بود و 
اين كاهش سهميه به ضرر كشورهايي چون ايران است كه 
همواره حساب ويژه اي روي مدال وزنه برداري در المپيك 
مي كنند. با وجود اين اما مراقبت درست و اصولي فدراسيون 
و مربيان تيم هاي ملي مانع كاهش س��هميه ايران در اين 
دوره شد، ولی متأسفانه در كسب هر چهار سهميه ناكام 
بوديم، چراكه از همان نخس��ت جز خود دهدار،  كسي به 
اين وزنه بردار نگاه المپيكي نداشت، در حالي  كه اگر اجازه 
نمي دادند كار قطعي شدن سهميه او به ايستگاه آخر بكشد، 
شايد امروز ما با چهار س��هميه خود را براي پاريس آماده 
مي كرديم، اما مجموعه اي از اشتباهات،  مانع از اين اتفاق 
شد؛ اشتباهاتي كه بايد براي ممانعت از تكرار دوباره از آنها 
درس بگيريم، هرچند شايد هر مربي ديگري جاي سرمربي 
تيم ملي بود، وزنه هايي متفاوت از آنچه نصيرشلال براي 
دهدار انتخاب كرد را انتخاب مي كرد، اما واقعيت اين است 
كه سهميه ورزشكار را هم نبايد ناديده گرفت چراكه براي 
وزنه برداري كه دنبال كسب سهميه است، 214 كيلوگرم 
وزنه اي نيس��ت كه نتواند از عهده  آن برآيد، اما همانطور 
كه گفتم، مجموعه اي از اش��تباهات باعث شد نتوانيم در 
كسب س��هميه دهدار موفق عمل كنيم؛ اشتباهاتي كه 

بايد تجربه شوند. 

بدون شك هيچ مربي، وزنه بردار و حتي رئيس فدراسيوني 
دوست ندارد با دست خالي از مسابقات كسب سهميه يا 
حتي المپيك بازگردد، ام��ا بي اهميت جلوه دادن ناكامي 
در كسب سهميه نيز اصلًا قش��نگ نيست، خصوصاً كه با 
توجه به مسيري كه فدراس��يون جهاني ترسيم كرده، به 
رغم بهتر و اصولي تر ش��دن روند كسب سهميه نسبت به 
دوره قبل،  ورزشكار بايد دو سال با حفظ آمادگي و حضور 
در پنج شش مسابقه انتخابي و زدن ركوردهاي قابل قبول، 
 جايگاه خود را جهت كسب سهميه در رنكينگ حفظ كند 
و اين اصلًا كار آساني نيست، خصوصاً كه مصدوميت خبر 
نمي كند، به همين دليل كسب س��هميه المپيك اتفاق 
بسيار مهمي  اس��ت و نمي توان با توجيه هايي نظير اينكه 
اگر دهدار موفق به كسب سهميه مي شد هم شانس سكو 

نداشت، اين ناكامي را كمرنگ كرد، آن هم در شرايطي كه 
فدراسيون زحمت زيادي براي حفظ اين سه  سهميه گرفته 
است. از سوي ديگر براي مردم چندان قابل قبول نيست كه 
سرمربي تيم  بگويد كسب تنها يك مدال هم خوب است، 
خصوصاً كه جز المپيك پكن، وزنه برداري ايران تقريباً در 
اكثر المپيك هايي كه حضور داشته موفق به كسب مدال 
ش��ده و يك وزنه قابل توجه براي كاروان ايران به حساب 

مي  آمده است، به خصوص در زمينه كسب طلا. 
با احترام به كشتي،  بايد بگويم كه مدال و طلاي وزنه برداري، 
يكي از باارزش ترين مدال هاي المپيك است و وزنه برداري 
طي اين  سال ها توانسته اس��ت در زمينه كسب اين مدال 

باارزش عملك��رد قابل قبولي را به نمايش بگذارد، ش��ايد 
به همين دليل هم اس��ت ك��ه مردم نگاه��ي متفاوت به 
وزنه برداري دارند و انتظارشان از اين رشته بسيار بالاست. 
هر چند انتظارات كاملاً بحق است، اما نبايد فراموش كرد كه 
حمايت هاي مادي و معنوي مسئولان چه در فدراسيون و 
چه وزارت و حتي كميته ملي المپيك مي تواند سهم بسزايي 

در محقق كردن انتظارات مردم داشته باشد. 
وزنه برداري ايران باوجود كسب عنوان ها و مدال هاي قابل 
توجه،  افت هايي هم داشته، اما اين امر به دليل مجموعه اي 
از مشكلات نظير عدم توجه و حمايت كامل مادي و معنوي، 
عدم توجه و پرورش رده هاي پايه، دوپينگ، كاهش سهميه 
المپيك، عدم فراهم كردن شرايط جهت استقبال اسپانسرها 
و تبديل اردوهاي مس��تمر به اردوهاي مقطعي به دليل 

مشكلات مالي است، البته فدراس��يون چه در اين دوره و 
چه دوره هاي قبل در رفع و رجوع برخي از اين مشكلات از 
جمله حفظ سهميه المپيك به واسطه مراقبت از تيم هاي 
ملي و ورزشكاران جهت دوري از مقوله دوپينگ عملكرد 
خوب و قابل قبولي داشته و توانسته است اين مشكل را تا 
حدود زيادي حل كند، به طوري كه سهميه ايران برخلاف 
توكيو، براي المپيك پاريس كاهش نياف��ت، اما هنوز در 
حل وفصل برخي مشكلات نتوانسته است آنطور كه بايد و 
شايد موفق عمل كند؛ مشكلاتي كه مي توان گفت خود را 
در از دست رفتن سهميه سوم نشان داد و نيازمند بررسي و 

توجه برای حل وفصل شدن است. 

اشتباهات متعدد كردیم یک سهميه از دست رفتكاهش سهميه ها نشانه افت وزنه برداري نيست

محمدحسين برخواه

سرمربي سابق تيم ملی

حميد رشيدي

مربی وزنه برداري

چند سالي است همه حرف از »تغيير 
نسل« در وزنه برداري مي زنند. در 
حالي كه عمر قهرماني چند مهره 

كليدي و مدال آور به سر رسيد ولي 
هنوز همان وعده گذشته تكرار 
مي شود. همانطور كه مسئولان 

فدراسيون تأكيد دارند، افزايش 
ركوردها زمانبر است. بايد تأكيد كرد 

تغيير نسل نيز زمانبر است و تكرار آن 
تنها حكم بازي با كلمات را دارد


